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Lagurus lagurus (PALLAS, 1773) i Cricetus cricetus (L lN N A E U S , 1758) (Rodentia, Mammalia)
w plejstocenie Anglii

Lagurus lagurus (PALLAS, 1773) и Cricetus cricetus (L lN N A E U S , 1758) (Rodentia, M ammalia)
в плейстоцене Англии

A b str a c t:  Two species of rodents: Lagurus lagurus ( P a l l a s ) and Cricetus cricetus (L.) 
were found by the author in the collection from the sediments of Tornewton Cave in Devonshire. 
They formed part of the fauna of England during the penultimate glaciation and are new to 
the fossil fauna of Britain. The description of the remains as well as the discussion of their 
stratigraphic significance is given.

IN TROD U CTION

Thanks to long investigations carried out by M. A. 0. H in to n  (cf. H in ­
to n ,  1926) the fauna of fossil rodents of the British Isles is exceptionally 
well known. I t  was therefore a great surprise, when in the material of Pleistocene 
rodents from Tornewton Cave in Devonshire, which I received for study from 
Dr A. S u tc l i f f e ,  Departm ent of Palaeontology, British Museum (Natural 
History), I  found two forms hitherto unknown from the British Isles. Although 
I examined all the materials of fossil rodents in the possession of the British 
Museum, I  did not find any specimens of these species in the collections from 
any other of the numerous localities of fossil mammals of tha t country.

I  wish to express my gratitude to Dr A. S u t c l i f f e  for allowing me to study 
this valualble m aterial.
A c t a  Z o o l o g i c a  C r a c o v i e n s i a  t .  X I I z. .  6
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STR ESZC Z EN IE

Autor opracował zbiory gryzoni z osadów Tornewton Cave, położonej 
blisko Denbury, w Devon w Anglii. Osady tej jaskini wykazują następstwo 
dwu faun chłodnych, oddzielonych warstwami z fauną cieplejszą, pochodzącą 
z ostatniego interglacjału. Autor podaje skład fauny gryzoni z poszczególnych 
warstw Tornewton Cave (tabela 1) oraz zajmuje się szczegółowo szczątkami 
Lagurus lagurus ( P a l l a s ,  1773) i Cricetus cricetus ( L i n n a e u s ,  1758), znalezio­
nymi w dolnej warstwie z fauną zimną, pochodzącej prawdopodobnie z okresu 
przedostatniego zlodowacenia. Lagurus lagurus nie był dotąd znany z Wysp 
Brytyjskich. Cricetus cricetus znany był z jednego okazu ze starszego plejsto­
cenu z Forest Bed, była to jednak odmienna forma, opisana jako C. c. runto-
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nensis N ew to n , 1909. Obecność obu gatunków dowodzi dalekiej migracji ku 
zachodowi Europy gatunków związanych z warunkami stepowymi w okresie 
zlodowacenia R iss.

РЕЗЮМЕ

Автор обработал коллекции грызунов из отложений Торныотон Кэйв, рас­
положенных неподалёку от Денбюри, в Девоне в Англии. Отложения этой пещеры 
обнаруживают смену двух холодных фаун, разделённых слоями с фауной более 
тёплого периода, относящейся к последнему межледниковому периоду. Автор 
даёт состав фауны грызунов из различных слоев Торныотон Кэйв (таблица 1), 
а также подробно рассматривает ископаемые остаткиLagurus lagurus (PALLAS, 1773) 
и Cricetus cricetus (L INNAEUS, 1758), обнаруженные в нижнем слое с холодной 
фауной, относящейся, по всей вероятности, к периоду предпоследнего оледенения. 
Lagurus lagurus до сих пор не обнаруживали на Британских островах. Cricetus crice­
tus был представлен одним экземпляром из Форест Бэд, однако это была несколько 
иная форма, описанная как С. с. runtonensis N e w t o n ,  1909. Присутствие обоих 
видов доказывает факт далёкой миграции на запад Европы в период оледенения 
Рисс степных животных.

Redaktor zeszytu: doe. dr M. Młynarski
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